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Zápis z 3. zasedání Monitorovacího výboru IROP 2021-2027

Datum konání: 16. května 2023, od 13:00 hodin

Místo konání: Interhotel Tatra

Jednání řídil: Mgr. Leo Steiner, předseda MV IROP

Zapsala: Ing. Eva Krouželková

Program zasedání

1. Úvodní slovo předsedy Monitorovacího výboru IROP

2. Úvodní slovo zástupce Evropské komise (DG Regio, DG Employment) 

3. Projednání programu 3. zasedání Monitorovacího výboru IROP        

4. Informace o stavu realizace programu

5. Schválení aktualizace Seznamu plánovaných operací strategického významu

6. Evaluační plán IROP 2021-2027

7. Představení Evropského roku dovedností

8. Různé 

9. Závěry z 3. zasedání Monitorovacího výboru IROP
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Zúčastnění členové, náhradníci a osoby pověřené plnou mocí

Steiner Leo, Mazal Rostislav, Neveselá Kateřina, Voves Jiří, Šťastná Simona, Vašák Zdeněk, 
Komoňová Hana, Bučilová Radka, Ferdinand Hrdlička, Vrbický Jan, Grygarová Kateřina, 
Franěk Petr, Chlupáčová Lucie, Ulrich Michal, Hnátek Oldřich, Špatenka Jan, Hůlková 
Gabriela, Čech Pavel, Navrátil Jiří, Florian Jan, Gaillyová Yvonna, Schönherrová Eva, Žárský 
Dan, Bajus Peter, Večerka Radan, Kosejk Jaromír

Zúčastnění hosté

Boijmans Pascal, Hlavatá Andrea, Pešková Sára, Pachta Lukáš, Koubková Naděžda, 
Blokešová Nikola, Beránek Jiří, Fišerová Martina, Čikarová Helena, Žiak Miloslav, Brodská 
Jana, Krouželková Eva, Rulcová Simona, Szynder Karolina, Hartmann Zdeněk, Szabová 
Lenka, Kuchyňková Iva

Usnesení ze zasedání

Monitorovací výbor Integrovaného regionálního operačního programu (MV IROP)

I. schválil
a) Program 3. zasedání MV IROP;
b) Aktualizaci Seznamu plánovaných operací strategického významu;
c) Evaluační plán IROP 2021 - 2027:

II. projednal a vzal na vědomí
a) Informaci o stavu realizace programu

o Informace o stavu a zkušenostech z vyhlášených výzev;
o Aktualizovaný harmonogram výzev pro roky 2023 a 2024;
o Informace o stavu schvalování integrovaných nástrojů;

III. uložil ŘO IROP
a) pokračovat v aktivitách a jednáních s cílem nalézt dostatek 

prostředků pro všechny předložené žádosti o podporu ve výzvách č. 
111 a 112 na ZŠ;

b) na každém jednání MV IROP informovat členy o řešení převisu ve 
výzvách na ZŠ;

c) předložit na dalším jednání MV IROP návrhy na strategické projekty 
za oblasti zdravotnictví, vzdělávání a cestovního ruchu.
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1. Úvodní slovo předsedy Monitorovacího výboru IROP

Leo Steiner, předseda MV IROP

Přivítal účastníky 3. zasedání MV IROP 2021-2027 a zahájil jednání. 

2. Úvodní slovo zástupce Evropské komise (DG Regio, DG Employment) 

Pascal Boijmans, Evropská komise (DG Regio)

Informoval, že 72% alokace už bylo vyhlášeno ve výzvách a 400 projektů bylo zasmluvněno. 
Poukázal na velký zájem zejména v oblasti kyberbezpečnosti a vzdělávání. Smlouvy, které byly 
podepsány, se týkají právě těchto 2 oblastí a dále kulturního dědictví a mobility. Připomněl, že 
Programový dokument IROP byl schválen v předchozím roce a k první revizi došlo v březnu 
téhož roku na žádost ŘO IROP. Jednalo se o přesun 120 mil. eur z IROP do OPŽP. ČR tak 
snadněji dosáhne 40 % investice do klimatických opatření

Podotkl, že je navrženo také rozšíření seznamu operací strategického významu. Vysvětlil, že 
se bude jednat o 14 dalších projektů, které z pohledu EK budou vyžadovat zvýšený důraz na  
publicitu a informovanost. Dále podotkl, že v EK již započala diskuse o budoucnosti Kohezní 
politiky a dalším programovém období a EK vyzvala jednotlivá ministerstva, aby započala 
formální diskuse na národní a regionální úrovni. 

Informoval, že ČR se ekonomicky velice dobře rozvíjí, ale brzo přestane být příjemcem 
finančních prostředků z EU, což se dotkne rozpočtu v rámci politiky soudržnosti. Vyzval tedy 
k přemýšlení o vyhledávání alternativních způsobů k podporování projektů, jako jsou například 
finanční nástroje 

Lukáš Pachta, Evropská komise (DG Employment)

Ocenil masivní investice IROP 2021-2027 do sociálních služeb, sociální transformace, 
transformace sociálních služeb, sociálního bydlení a vzdělávání. Dále také ocenil, že mezi 
strategické projekty byl zařazen dům sociálních služeb mikroregionu Tanvaldsko, jako jeden z 
příkladů sociálních služeb nové generace. Připomněl, že jako zástupce generálního ředitelství 
pro zaměstnanost a sociální záležitosti jsou odpovědni za posouzení základní podmínky 4.3, 
což je základní podmínka v oblasti sociální inkluze. Vysvětlil, že se jedná o jednu ze dvou 
podmínek pro program IROP, která ještě není splněna formálně. Bude tedy nutné její 
posouzení ve spolupráci s kolegy z DG Regio. V neformálních jednáních byla základní 
podmínka posouzena ze strany DG Emyployment pozitivně a čeká se na formální předložení 
ze strany Vlády České republiky Evropské komisi. Poté proběhne formální schválení. Jedná se 
tedy o podmínku pro vyplacení prostředků ze strany Evropské komise do státního rozpočtu, 
což má to dopad na plánování a spolufinancování programu. 
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3. Projednání programu 3. zasedání Monitorovacího výboru IROP 2021-2027

Leo Steiner, předseda MV IROP

Představil program 3. zasedání MV IROP 2021-2027.

4. Informace o stavu realizace programu

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Na úvod zmínil nadšení, které panuje, z toho, že nové programové období (2021–2027) je 
odstartováno. Upozornil ale na souběh s ukončováním starého období v tomto roce a zároveň 
start i přípravy programového období 2028–2035. Je třeba být aktivní v těchto iniciačních 
fázích, poctivě příchozí materiály číst, připomínkovat, a hlavně prezentovat na příkladech, jak 
by se mělo k tomu přistupovat.

Připomněl úkol z minulého jednání Monitorovacího výboru, a to zveřejnit připravovanou 
dokumentaci před vyhlášením výzvy na základní školy. Úkol byl splněn a dne 13. 10. 2022 byla 
zveřejněna avíza 23. a 24. výzvy na ZŠ, které byly ale později vzhledem k přetížení systému 
MS2021+ zrušeny. 

Uvedl, že za necelý rok od schválení Programového dokumentu IROP bylo vyhlášeno 66 výzev 
v objemu 84,4 mld. Kč (ze 117 mld. Kč celkové alokace programu), což se rovná 75 % alokace 
programu. Cílem rychlého vyhlašování výzev je nabídnout žadatelům co nejvíc otevřených 
výzev, aby mohli své plánované projekty připravit. Už 2 roky před schválením programu tomu 
přecházela roadshow, potom IROP tour, kdy bylo cílem mobilizovat absorpční kapacitu

Poděkoval všem, kdo jsou zastoupeni v pracovních týmech, které výzvy připravují, že se 
podařilo v těch 66 výzvách nalézt shodu a připravit takové parametry, aby výzvy mohly být 
vyhlášeny. 

Dále uvedl, že do vyhlášených výzev bylo již zaregistrováno 1 532 projektových žádostí v 
objemu 23,3 mld. Kč (do výše alokace výzev). Zároveň i přesto, že prioritou pro tento rok je 
dokončit a proplatit IROP 2014-2020, je již 1 016 žádostí v objemu 14,5 mld. Kč v procesu 
hodnocení a 516 projektům v objemu 8,8 mld. Kč bude vydán právní akt. Proplacena byla již 
první žádost o platbu ve výzvě na kybernetickou bezpečnost (SC 1.1) v objemu 164 764 Kč.

Pohovořil o naplněnosti výzev, výzvy se daří naplnit, někde až přeplnit. Poděkoval za přijetí 
opatření per rollam po zkušenosti v oblasti kybernetické bezpečnosti. Jediná oblast, kde výzva 
doběhla do konce, a přesto nebyla vyčerpaná, byla oblast mateřských škol v méně rozvinutých 
regionech. Řešením byla navazující výzva, kde se rozšířil scoring ORP a výzva bude 
pravděpodobně v průběhu měsíce dočerpána. Jsou některé oblasti, kde projekty ve výzvách 
přibývají pomaleji, buď v souvislosti s novými tématy v programu nebo s určitými přísnými 
kritérii, která jsou často výsledkem kompromisu. Zmínil oblast sociálního bydlení. 
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Zaměřil se v tabulce na spodní řádek celkem, na Centru pro regionální rozvoj je v hodnocení 
610 projektů za 8 mld. Kč a schválených projektových žádostí je 406 za 6,2 mld. Kč.

Promluvil o stavu naplňování alokace po jednotlivých specifických cílech a prioritních osách. 
Celková alokace programu je 110 mld. Kč, z toho v ukončených výzvách je 9,9 mld. Kč. Dalších 
73 mld. Kč je ve vyhlášených a otevřených výzvách, to znamená, že 75 % alokace už je vázané 
ve výzvách. Volná alokace je buď v integrovaných nástrojích, případně jsou to oblasti, kde 
došlo k posunu v harmonogramu výzev na příští rok. Zůstává 27 mld. Kč k vyhlášení. 

Zmínil novinku oproti předchozímu programovému období, a to konzultační servis, který je 
provozován Centrem pro regionální rozvoj České republiky. Zde probíhá konzultace 
projektových záměrů před podáním projektu, obsahuje přehled všech dotazů a odpovědí na 
jednom místě a přehled nejčastěji kladených dotazů a odpovědí. Aktuálně je zodpovězeno 
7846 dotazů včetně 1700 dotazů k výzvám REACT-EU. Dále se dotazy nejčastěji týkají oblasti 
regionálního školství. Systém je nastavený tak, že v momentě, kdy tazatel položí dotaz, tak je 
okamžitě přidělen k zodpovězení, pokud pracovník na Centru nezná odpověď, nebo je to 
komplexnější věc, může do toho zapojit i věcného gestora nebo metodika na ŘO. A v průměru 
do 2 pracovních dnů dostanou odpověď. Nicméně medián čili nejčastější délka té odpovědi je 
ještě v ten pracovní den. Tazateli jsou v 45 % samotní žadatelé a příjemci, v 46 % zpracovatelé 
projektových žádostí, tzn. komerční firmy, které zpracovávají projekty a 8 % jsou lidé odjinud. 

Hovořil o seminářích, které kolegové z Centra realizují v území, ať už zaměřené na zakázky 
nebo na jednotlivé výzvy. Většina je streamovaná nebo v online podobě dostupná. 

Naznačil, že první souhrnná žádost o platbu je plánována na červenec 2023.

Promluvil o plnění predikcí plnění limitů dle pravidla N+3, do konce roku 2025 je nutné 
certifikovat vůči Evropské komisi minimálně 652 mil EUR. Na základě projektů v kladných 
stavech konstatoval, že objem projektů, které zahajují realizaci, by naplnil přibližně na 103 % 
limit pro rok 2025.

Navázal na výzvy pro základní školy, které již zmínil v úvodu. Začal tím, že potřeba základního 
školství v České republice je bezedná, vůbec není problém s absorpční kapacitou. Střední 
školy jsou zacílené diskuzí na úrovni krajských regionálních stálých konferencích přes 
regionální akční plány. Mateřské školy byly zacílené statistikou Ministerstva školství v podobě 
převisu poptávky nad nabídkou jednotlivých ORP. Základní školy ve Strategických rámcích 
MAP identifikovaly potřeby v hodnotě 70 mld Kč, cca 11 x víc, než je alokace v IROP. ŘO IROP 
navrhoval na poslední chvíli opatření na snížení absorpční kapacity, nicméně bylo to ze strany 
MŠMT a územních partnerů rozporováno. 23. a 24 výzva byly vyhlášeny v jeden den a systém 
MS2021+byl zahlcený předkládanými žádostmi. Musel být několikrát restartován, čímž se 
narušila jednotnost přístupu. ŘO IROP rozhodl o zrušení 23. a 24. výzvy a následně vyhlásil 
výzvy 111. a 112. Ve výzvě č. 111 pro méně rozvinuté regiony je 333% převis, ve výzvě č. 112 
pro přechodové regiony 314% převis nad alokací. Výzvy nebyly otevřeny v jeden den, ale 2 
dny po sobě, systém to ustál, ale samozřejmě byl pomalý. Následně byla situace projednána v 
Poslanecké sněmovně, která přijala usnesení, že MMR, MF a MŠMT se mají snažit hledat další 
finanční prostředky pro navýšení alokace pro základní školy. Jedna z možností je 
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přezávazkování, které je v současné době v návrhu státního rozpočtu na příští rok, ale 
schválení není příliš reálné. Realoakci, to znamená ať už uvnitř programu nebo z jiných 
programů, oproti předchozímu období brání tzv. tematická koncentrace. Vychází z nařízení a 
znamená to, že 75 % prostředků musíme jako Česká republika směřovat do chytré a zelené 
infrastruktury. Pro realokaci uvnitř programu tak připadá v úvahu pouze 4. prioritní osa. Tam 
patří kromě vzdělávací infrastruktury sociální infrastruktura, tady snížení alokace není možné 
navrhovat. Dál je to zdravotnictví a památky, což jsou oblasti, kde je očekáván velký převis 
poptávky oproti nabídce. Co se týče realokace z jiného operačního programu, muselo by to 
díky podmínce tematická koncentrace být pouze z těch programů, které mají složku ERDF z 
prioritních os 3 až 5. Prioritní osa 5 je jenom v IROP. To jsou místní akční skupiny. Poslední 
varianta je přezávazkování ve 4. prioritní ose jen ve prospěch základních škol, ale to by 
objektivně stačilo jen na 12–15 projektů. Celkově na základní školy je v IROP 7,4 mld. Kč, ale 
z toho na individuální výzvy bylo jen 3,2 mld. Kč, 2,8 mld. Kč na stejné aktivity pro základní 
školy jsou v ITI a na základě přípravy strategických rámců komunitně vedeného místního 
rozvoje půjde přibližně 1,4 mld. Kč přes integrovaný nástroj CLLD. To znamená ještě 4,2 
miliardy, které půjdou do základního školství přes integrované nástroje. Z dalších zdrojů pro 
základní školy, by mělo plynout 5 mld. Kč z Národního plánu obnovy z komponenty MŠMT se 
zaměřením na inovace ve vzdělávání v kontextu digitalizace. Z programu Spravedlivá 
transformace, která funguje v tzv. uhelných regionech (Moravskoslezsko, Ústecko a 
Karlovarsko) půjde přibližně 280 milionů Kč na konektivitu základních a středních škol. Tady je 
možnost při nějaké nejbližší revizi operačního programu zkusit vyjednat financování odborných 
učeben v základních školách v těchto uhelných regionech. Ale ještě není nic domluveno. Ještě 
zmínil operační program Životní prostředí, který má prostředky na snižování energetické 
náročnosti veřejných budov, což samozřejmě základní školy jsou (řeší celou obálku budovy, 
zateplení, stropy, sklepy, okna, vytápění, změnu vytápění v té budově). Dále uvedl národní 
dotační tituly, ať už MŠMT (9,2 mld. Kč na podporu vzdělávací infrastruktury), tak MF (300 mil. 
Kč na podporu obnovy a rozvoje materiálně technické základny regionálního školství), ale těch 
částek se pravděpodobně budou týkat škrty z úspor v konsolidačním balíčku. 

Yvonna Gaillyová, RVNNO

Uvedla, že jako na zástupkyni Rady vlády pro neziskové organizace, se na ni obrátili někteří z 
těch neúspěšných žadatelů a přečetla jejich vyjádření k problémům s registrací žádostí do 
výzev na základní školy. Žadatelé požadují informaci, jak bude dál s neúspěšnými projekty 
naloženo, chtějí vysvětlení, proč byly ty výzvy opět nastaveny tak, jak byly, a požadují navýšení 
alokace. Zároveň by neúspěšní žadatelé rádi sdíleli své zkušenosti s Monitorovacím výborem 
a samozřejmě s Řídícím orgánem. 

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Doplnil k předchozímu, že na schůzce zástupců MMR a neúspěšných žadatelů proběhlo 
zmiňované sdílení zkušeností. Jako poučení z této situace u dalších výzev, kde hrozí převis 
nebo hrozil převis, probíhá diskuze k nastavení parametrů s pracovním týmem, např. k výzvě 
na památky.

Připomenul ještě k 98. výzvě REACT-EU (první tzv. klikačce v IROP), že tam nebyla absorpční 
kapacita očekávaná tak velká. 
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Leo Steiner, předseda MV IROP

Navázal tím, že MMR se omluvilo za to, jak probíhaly výzvy na základní školy. Připomněl, že 
proces výběru je rozhodnutí Monitorovacího výboru. Zásadní nedostatek průběžných výzev, 
pokud mají fungovat, je zacílení. A to se nepodařilo ve výzvách pro základní školy, ale v oblasti 
vzdělávací infrastruktury není MMR věcným garantem. V minulém programovém období, kde 
byla podobná výzva na základní školy, byl převis projektových žádostí mnohem větší a v 
průběhu několika let byly žádosti pod čarou alokace uspokojeny. 

Zdůraznil, že se dělá maximum možného na všech platformách, situace se bude řešit například 
na zasedání pracovní skupiny ministra školství, probíhají jednání s Evropskou komisí, aby 
mohly být projekty podpořeny z Národního plánu obnovy.

Sdělil, že je v kontaktu s iniciátorkou té petice, kterou pravidelně informuje o postupu, ale 
uspokojení všech kvalitních projektů, není v řádech týdnů nebo měsíců, ale spíše let.

Slíbil, že to byla opravdu poslední tzv. klikačka v IROP. V rámci jednání pracovních skupin, 
byla v žádaných oblastech přijata taková opatření, aby ta situace už nenastala. 

Uvedl příklad, že trojnásobný převis poptávky nad nabídkou, je možné řešit trojnásobným 
snížením míry podpory a uspokojí se všichni. 

Na závěr doplnil, že na tomto Monitorovacím výboru není navrhována změna způsobu 
hodnocení a výběru projektů, protože v ostatních výzvách ve spolupráci s věcnými garanty a s 
partnery bylo domluveno lepší zacílení a byl posílen informační systém.

Rostislav Mazal, místopředseda MOV

Ještě závěrem doplnil nevýhodu kolové výzvy v IROP 2014-2020, kdy se sice bodovalo, ale 
protože tam byl devítinásobný převis, tak to hodnocení trvalo 18. měsíců a dokud nebyl 
vyhodnocen poslední projekt, tak nebylo možné vyhlásit úspěšné žadatele. A ta kritéria, která 
byla v dobré víře připravena, Monitorovací výbor je schválil, tak ve finále rozhodovalo 5 bodů 
za zeleň u základních škol. 

Navrhl, aby Monitorovací výbor přijal usnesení, že se ukládá Řídicímu orgánu IROP, aby na 
každém Monitorovacím výboru informoval o stavu řešení převisu ve výzvách na základní školy.

Pascal Boijmans, Evropská komise

Poděkoval za Evropskou komisi za vysvětlení tohoto problému. Podotkl, že takový zájem o 
výzvu, je vlastně kladné, ale pokud je malá pravděpodobnost, že dobrý projekt projde, není to 
dobré pro image Evropských fondů. Takže je důležité, aby ŘO IROP našel alternativní zdroje 
financování. 

Rostislav Mazal, místopředseda MOV

Informoval o stavu integrovaných nástrojů v programu. Přibližně 28 % alokace jde přes 
integrované nástroje ITI a CLLD, V IROP 2021-2027 už není integrovaný nástroj IPRÚ, protože 
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všechny aglomerace krajských měst a Mladé Boleslavi jsou prohlášeny za ITI. Aktuálně je 
schváleno 8 programových rámců ITI, v případě komunitně vedeného místního rozvoje je to 72 
programových rámců CLLD ze 180. V obou tématech už byly vyhlášeny výzvy. 

Zmínil, že oproti předchozímu období je v hodnocení programových rámců náskok, a to je 
nositeli integrovaných strategií hodnoceno pozitivně. 

Promluvil o RAP, tj. regionálních akčních plánech, což jsou strategie diskutované na úrovni 
regionálních stálých konferencí v jednotlivých krajích a na začátku byly vytipovány 4 oblasti, 
kde by mělo zacílení podpory jít cestou bottom-up, to znamená z diskuse v území. Je to oblast 
středního školství, silnic 2. třídy, zdravotnické záchranné služby a deinstitucionalizace 
sociálních služeb. Ve všech těch oblastech jsou již výzvy vyhlášeny, kromě DI, kde se čeká na 
schválení Akčního plánu Vládou ČR.

Jan Vrbický, MPSV

Doplnil aktuální informace o průběhu schvalování Akčního plánu, meziresortní připomínkové 
řízení končí 25.5.2023. Poděkoval všem partnerům za konstruktivní připomínky v průběhu 
celého tříletého procesu přípravy Akčního plánu. Předpokládá předložení materiálu Vládě ČR 
v prvním týdnu v červnu. Po schválení je ještě nezbytné získat formální souhlas Evropské 
komise.

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Stručně představil deinstitucionalizaci jako transformaci zařízení pro sociální služby. Jednotlivé 
kraje mají dohodnutou alokaci pro konkrétní transformace těch zařízení. Plzeňský kraj a 
Jihočeský kraj odstoupily od realizace svých záměrů, a došlo k přerozdělení uvolněných 
prostředků mezi ostatní kraje.

Pokračoval o aktuálním stavu všech tří zmíněných nástrojů. Celková alokace pro ty nástroje je 
stanovena na 47 mld. Kč. V RAP jsou zatím předloženy projekty převážně pro střední školy a 
na silnice, ale v některých krajích i na záchranky, tady je ve vyhlášených výzvách předloženo 
poměrně dost projektů. V ITI je předloženo jen několik projektů, ale jsou to např. nákupy 
trolejbusů nebo tramvají, takže to jsou poměrně velké objemy prostředků. U CLLD zatím nebyl 
předložený žádný projekt. Spousta místních akčních skupin čeká na dovyhlášení posledních 
výzev pro CLLD, aby pak své výzvy vyhlásili v balíčku pro ty svoje strategie.

Uvedl, že v nařízení pro nové období jsou zmíněné i povinné informace, které musí zaznít na 
každém Monitorovacím výboru. Je povinnost reportovat o stížnostech a podnětech v souvislosti 
s uplatňováním listiny základních práv EU a úmluvy OSN o právech osob se zdravotním 
postižením. Žádnou takovou stížnost ve sledovaném období ŘO IROP neeviduje. 

Zmínil plnění základních podmínek, 5. 4. 2023 byla ze strany Evropské komise schválena 
základní podmínka 2.4 Řízení rizik, která podmiňovala refundace výdajů v oblasti 
integrovaného záchranného systému, takže už zůstává neschválená jen základní podmínka 
4.4 Sociální začleňování, která by měla být schválena nejpozději v červenci. 
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Pokračoval projednáním aktualizovaného harmonogramu výzev na rok 2023 a 2024. Zmínil 
objektivní příčiny, proč vůbec ke změnám harmonogramu dochází. Vždy dochází k posunu 
směrem dopředu. Do harmonogramu na rok 2024 byly přesunuty některé výzvy z 
harmonogramu roku 2023 z důvodu rozvolnění kapacit na Řídícím orgánu a Centru pro 
regionální rozvoj v období dokončování starého období. V 2. polovině tohoto roku nebude 
vyhlášeno mnoho výzev. Dalším důvodem byly požadavky některých typů příjemců, např. v 
oblasti zdravotnictví, kde letos končí realizaci projekty podpořené v REACT-EU, a tak nemají 
volné kapacity na to, aby připravovaly projekty pro IROP 2021-2027. Některé výzvy budou 
vyhlášeny v roce 2023, ale příjem žádostí bude zahájen až v roce 2024. To je výhoda pro 
žadatele v tom, že znají podmínky výzvy a mohou svůj projekt připravovat. Například výzvy na 
veřejnou infrastrukturu v cestovním ruchu byly posunuty na rok 2024. Nicméně i tam bylo 
zveřejněno avízo výzvy s hlavními parametry té výzvy. V případě cestovního ruchu to bylo 
poměrně výrazné snížení míry kofinancování a zároveň zaměření na projekty pouze na území 
hospodářsky slabých a ohrožených území. V ITI a v komunitně vedeném místním rozvoji 
provádí zacílení nositel strategie. Zdůraznil, že nejsou z kapacitních důvodů posouvány žádné 
integrované výzvy, protože nositelé integrovaných nástrojů potřebují projekty pro naplňování 
svých strategií. 

Dál zmínil požadavek v oblasti elektronizace zdravotnictví, kde byla výzva už podruhé 
posunuta; což souviselo především se snahou přepracovat původně schválená kritéria 
přijatelnosti, protože při přípravě strategie se ukázalo, že je potřeba ta kritéria více zacílit. 
Avizoval, že zřejmě v měsíci červnu bude poslán procedurou per rollam Monitorovacímu 
výboru návrh změn kritérií pro oblast elektronizace zdravotnictví, který připravuje Ministerstvo 
zdravotnictví a teprve o nich bude jednat pracovní tým. 

Zmínil výzvy na památky, kde došlo k časovému posunu vzhledem k vyjednávání s partnery 
ohledně zacílení. Na pracovním týmu se napočtvrté podařilo dosáhnout křehkého kompromisu.

Pohovořil o výzvě v komunitně vedeném místním rozvoji na podporu jednotek požární ochrany. 
Tam byla diskuse s generálním ředitelstvím hasičského záchranného sboru a s jednotlivými 
územními partnery časově náročná.

Uvedl ještě posun 91.-93. výzvy (infekční kliniky) na listopad 2023 z důvodu požadavku 
věcného garanta (Ministerstva zdravotnictví), což souvisí se souběhem s REACT-EU.

Zakončil informací o stavu digitalizace stavebního řízení, což je na pomezí dvou programových 
období. V IROP 2014-2020 měl ŘO za úkol Monitorovací výbor informovat o stavu výzvy č. 94. 
Velký projekt na digitalizaci stavebního řízení, kde příjemcem mělo být ministerstvo pro místní 
rozvoj, nakonec odstoupil od realizace a bude financován z Národního plánu obnovy, a to 
především z důvodu velké časové prodlevy ve schvalování novely stavebního zákona, která je 
základem pro technické zadání toho informačního systému. Nicméně v této výzvě pokračují 
další dva projekty, které byly předloženy. U jednoho je příjemce MMR a je to národní geoportál 
územního plánování. Tento projekt pokračuje s předpokladem dokončení včas. Případně by 
byl zařazen mezi nedokončené projekty a nějaké poslední výdaje by byly hrazeny ze státního 
rozpočtu. Druhý je projekt Českého úřadu zeměměřického a katastrálního, který běží podle 
plánu, a to je digitální mapa veřejné správy. 
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Filip Hoffman, zástupce ITI

Vznesl dotaz na bližší informace ke konsolidačnímu balíčku, ve kterém je navrhováno snížení 
kofinancování ze státního rozpočtu pro přechodové regiony.

Leo Steiner, předseda MV IROP

Odpověděl, že toto je obsaženo v konsolidačním balíčku veřejného rozpočtu, který představila 
vláda, ale detail jednotlivých opatření se v tuto chvíli rozpracovává. Toto opatření se rozhodně 
objeví až v nových výzvách ve 2. pololetí letošního roku. 

Slíbil informovat členy Monitorovacího výboru až bude o detailech rozhodnuto.

Jan Florian, NS MAS

Dotázal se na reálný termín vyhlášení 61. výzvy (hasiči) v CLLD.

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Odpověděl, že reálný termín je do konce května. Zásadní bylo vyjednání materiálně 
technického standardu. Uvedl, že chápe, že místní akční skupiny na tuto výzvu čekají, další 
posun není žádoucí. 

Andrea Hlavatá, Evropská komise

Požádala o informace o těch výzvách, které mají tu enormní absorpční kapacitu, jak byly finálně 
dohodnuty parametry výzev na památky.

Dále se dotázala na výzvu CLLD pro hasiče, proč tam bylo takové náročné vyjednávání.

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Reagoval na dotaz k výzvám pro hasiče. Na rozdíl od individuálních výzev, určených pro 
profesionální hasiče, jsou ve výzvě CLLD dobrovolní hasiči. A diskuse byla o tom, co by si 
směli nakupovat z té výzvy. Diskuse byla hlavně s generálním ředitelstvím hasičského sboru, 
kteří chtěli centrálně řídit to, co by se mělo na téhle úrovni nakupovat, aby se nekupovaly třeba 
zbytečné věci nebo věci, které by se při hašení nedaly nakombinovat. GŘHS je odpovědné za 
jednotný systém.

Martina Fišerová, ŘO IROP

Pohovořila o dohodnutých parametrech výzvy na památky. Hlavním kompromisem 
domluveným na pracovním týmu bylo snížení míry kofinancování. Ale týká se to pouze 
individuálních výzev č. 51 a 52. Pro výzvy v integrovaných nástrojích ITI a CLLD zůstávají 
podmínky stejné. V individuálních výzvách se sníží míra financování z Evropského fondu pro 
regionální rozvoj u méně rozvinutých regionů na 70 % a u přechodových regionů na 55 % a 
státní rozpočet bude kofinancovat projekty 5 % pouze u přechodových regionů. Celková 
podpora (EFRR + SR) je v případě méně rozvinutých regionů 70 % a v přechodových regionech 
60 %. Druhá podmínka, která byla dojednána, je vyloučení projektů nebo památek, které byly 
podpořené z IROP 2014-2020 (výzvy č. 13, 41, 48 a 52) s výjimkou, že mohou žádat památky, 
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které jsou zároveň národními kulturními památkami i zapsané v UNESCO. Jedná se o 77 
památek z celé České republiky, které již byly podpořeny a nemohou žádat. Naopak 217 
národních památek může žádat plus další kulturní památky, které jsou v plošných UNESCO 
zónách.

5. Schválení aktualizace Seznamu plánovaných operací strategického významu

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Poukázal na významnost projektů, které je z hlediska publicity a prezentace evropské pomoci 
vhodné označit za operaci strategického významu a s tím související PR a propagace 
financování z kohezních fondů. Vysvětlil, že pro ŘO IROP z toho vyplývají určité povinnosti, 
například zvát při otevření projektu Evropskou komisi a ve větší míře jej propagovat apod. V PD 
IROP jsou zatím 3 projekty, a to Centrála národního ústavu kybernetické bezpečnosti pro 
zajištění kybernetické bezpečnosti, Digitalizace konzulárních agend ministerstva zahraničí a 
Jednotný systém varování a informování.

Zároveň poukázal na ITI, jakožto silnou strategickou část programu. Informoval o proběhlé 
diskusi s jednotlivými nositeli ohledně zvolení konkrétního projektu, který je pro jejich strategii 
důležitý. 

Simona Rulcová, ŘO IROP

Představila strategické projekty ITI za 13 oslovených měst. Jednalo se tedy o Rozšíření sítě 
P+R v Pražské metropolitní oblasti (II. fáze); Kasárna muzejní kreativity Muzea Východních 
Čech v Hradci Králové; Integrované řešení Klášter Rosa Coeli; Park Čtyři dvory; Centrální 
dopravní terminál Jihlava – I. etapa; Císařské lázně – koncertní sál; Dům sociálních služeb 
Mikroregionu Tanvaldsko; Nákup nízkoemisních autobusů 
DP Mladá Boleslav; Fort XVII, Olomouc – Muzeum zdraví 
– historie a budoucnost; Vodíkové údolí v ITI Ostravsko, Přestupní uzel Stod, Dobřany, 
Nezvěstice; Obnova Dlouhé jízdy a Růžové zahrady vč. Sala Terreny v Děčíně; Parkovací dům 
Růžovka (P+R); Obnova vozového parku MHD parciálními trolejbusy a elektrobusy.

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Informoval, že v plánu je schválení projektů, které budou zahrnuty do Seznamu strategických 
projektů. Vysvětlil, že ŘO IROP se dohodl s EK, že nebude nutné kvůli této drobné změně 
modifikovat celý PD IROP, ale bude to odloženo na jeho další regulérní revizi. Vysvětlil, že po 
diskusi s EK došel ŘO IROP k závěru, že bude nutné protřídění velkého množství strategických 
projektů vzhledem k jejich administrativní náročnosti. Informoval, že ŘO IROP navrhne, které 
z těch projektů jsou považovány, po diskusi s Evropskou komisí, za signifikantní a kde by stálo 
za to, aby se dostaly do seznamu strategických projektů. Dále poukázal také na podmínku 
informování o aktuálním stavu realizace strategických projektů, a to na každém MV IROP. 
Představil projekty, které projekty budou zařazeny do Seznamu strategických projektů. 

Michal Ulrich, Ministerstvo dopravy
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Doporučil bližší ověření zdrojů financování. 

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Souhlasil, že toto téma je financovatelné z mnoha zdrojů. Vysvětlil, že pokud se projekt dostane 
na seznam strategických projektů, tak to mohou být ty objektivní důvody, které povedou k 
vyloučení ze Strategie ITI, nicméně nyní bude projekt ponechán ve Strategii ITI. 

Pascal Boijmans, Evropská komise (DG Regio)

Pochválil fungování ITI v České republice. Vysvětlil důležitost prezentace vysoce kvalitních 
projektů IROP vzhledem k evropským občanům. Poukázal na nutnost vyhledávání projektů, 
které mají významný přínos pro IROP, ale jsou také inovativní, přičemž Vodíkové údolí je v 
tomto směru jasným kandidátem. 

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Informoval, že na podzimním MV IROP budou připraveny návrhy strategických projektů za 
zdravotnictví, vzdělávání a cestovní ruch.

6. Evaluační plán IROP 2021-2027

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP

Informoval, že je připraven Evaluační plán IROP na celé programové období, který je 
předkládán ke schválení a popsal, co obsahuje. Dále vysvětlil, co se ŘO IROP chystá 
evaluovat. 

Poukázal na možné zvýšení rozpočtu v této oblasti, avšak cílem ŘO IROP je práce smíšenou 
formou, tzn. mít některé dílčí vstupy od externích subjektů a velkou část evaluací realizovat 
vnitřními kapacitami. Evaluační plán byl projednán na pracovní skupině pro evaluaci 17. 4. a 
připomínky byly vypořádány.

Vysvětlil, že ŘO IROP svolává a řídí Pracovní skupinu pro evaluace ŘO IROP, účastní se 
odborných partnerských evaluačních aktivit a platforem, zadává, koordinuje a zpracovává 
interní i externí evaluační aktivity. Dále využívá výstupů evaluační činnosti pro efektivní řízení 
a implementaci programu, předkládá jednou ročně MoV IROP Zprávu o plnění Evaluačního 
plánu IROP, sdílí a komunikuje závěry a doporučení z evaluací s relevantními partnery, 
předkládá EK na základě čl. 43 Nařízení EP a Rady (EU) č.2021/1060, Souhrn evaluací 
programu, shrnující závěry provedených hodnocení a hlavní výstupy a výsledky programu. 

Následně popsal 7 evaluací z indikativního plánu, z nichž některé vyplývají přímo z nařízení a 
díky tomu je možné se na ně připravit.

Andrea Hlavatá, Evropská komise

Vyjádřila svůj souhlas s evaluačním plánem. Upozornila na připomínky, které byly zaslány ŘO 
IROP ze strany EK a dotázala se na stav jejich vypořádání. 

Rostislav Mazal, místopředseda MV IROP
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Podotkl, že veškeré připomínky budou zohledněny a finální podoba dokumentu bude EK 
zaslána. 

       7.   Představení Evropského roku dovedností

Lukáš Pachta, Evropská komise (DG Employment)

Vysvětlil, že v ČR je patrný nesoulad mezi dovednostmi a požadavky trhu práce a tento 
nesoulad je tedy potřeba odstraňovat pomocí školení, rekvalifikací, ale i infrastrukturními 
investicemi do vzdělávacího systému. V souvislosti s digitální a zelenou tranzicí by byl kladen 
důraz na investice například do středních odborných škol, kde je potřeba modernizace učeben, 
modernizace vybavení a poukázal na specifický cíl 4.1, který se touto problematikou zabývá. 

Dále charakterizoval Evropský rok v bližších souvislostech. Vysvětlil, že se jedná o propagační 
aktivitu, která má přitáhnout pozornost k danému tématu a zpravidla jej předsedkyně EK Ursula 
von der Leyen vyhlašuje při projevech o stavu unie. Smyslem je tedy propojení partnerů a 
propojení relevantních platforem, které se tím tématem zabývají, ať už na evropské úrovni nebo 
na úrovni členských států. Upozornil také na Janu Malou z MPSV, která je národní kurátorka 
pro evropský rok dovedností, který oficiálně začal teď 9.5.2023 a bude trvat 1 rok, nikoliv 
kalendářní, ale 12 měsíců.

Informoval, že Evropská komise se chystá navrhnout několik opatření, z nichž možná 
nejkonkrétnější bude pilotní projekt evropského certifikátu digitálních dovedností, což by mělo 
zlepšit prostupnost mobilní pracovní síly napříč Evropou a zároveň tedy poskytnout 
certifikovanou úroveň pro digitální dovednosti. Dalším zásadním faktorem bude balíček v 
oblasti uznávání odborných kvalifikací státních příslušníků třetích zemí, protože to je pro 
Českou republiku velmi důležitá věc vzhledem k nedostatku pracovních sil, se kterým se náš 
pracovní trh potýká.

Podotkl, že Česká republika bude podle odhadů potřebovat rekvalifikovat zhruba 4 miliony 
pracovníků v následujících deseti letech v souvislosti právě s transformací ekonomiky a vůbec 
s tím, jak je česká ekonomika nastavená. 

8.   Různé

      9.   Závěry z 3. zasedání Monitorovacího výboru IROP 2021-2027

Leo Steiner, předseda MV IROP

Zrekapituloval závěry tohoto zasedání. Připomněl bod 3e) Usnesení ze zasedání, který ukládá 
Řídicímu orgánu IROP informovat členy o řešení převisu ve výzvách na ZŠ na každém jednání 
monitorovacího výboru. Upozornil, že další jednání budou probíhat a členové budou 
upozorňováni, jak se situace vyvíjí. 
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Správnost zápisu ověřila: Mgr. Jana Brodská, vedoucí oddělení podpory operačních programů

V Praze, dne ……………….. …………………………………

Zápis schválil: Mgr. Leo Steiner, vrchní ředitel sekce evropských a národních programů

V Praze, dne ……………….. ……………………………………
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